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Vet Lite om for
brenning og heLse
De nordiske Landene bor ga

sammen om å kartlegge hel

sekonsekvensene av avta Ils
forbrenning, mener lege Sver

re Langard. Side 4

UtsLippskutt
med bloenergi
Ved a erstatte fossiL opp
varming med bioenergi, kan
utslippene av klimagasser re
duseres med 8 prosent.
mener Nobio. Side 5

KrangLer om kabeL
Naturvernforbundet og Stat-

nett er uenige om kraftkabe

len mellom Aura og Istad i

More og Romsdal bor Legges i

luft eller i bakken. Side 7

Imponert
over media
Ulveforsker John Linnel er im

ponert over hvordan rappor

ten “Frykten for ulven” ble

mottatt av media. Side 8

Ny poLitikk for jerv
Fem jerve-tisper er skutt

under lisensjakten pa jerv.
Myndighetene arbeider na

med endringer i forvaltningen

av rovdyret. Side 9

FLertaLL mot Bush
Flertallet i USA sier nei til

presidentens fossile energi-

planer, viser en meningsma

[ing. Side 10

ViL påby bio-bensin

EU vil kreve innblanding av biodrivstoff i vanlig diesel for å
redusere utslippene av k[imagasser. Stortingsrepresentant
Heidi Sørensen (bildet) fra SV foreslår lignende regler i Norge.
Forslaget innebærer 2,5 prosent innblanding innen 2005 og 5
prosent innen 2010. Biltrafikkens utslipp av k[imagasser vil, i
så fall bli redusert tilsvarende. Dette er verken dyrt eller urea
listisk, sier Sørensen.

Norges Automobil-Forbund sier de er positivt innstilt til for-
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sLag som kan redusere utslippene fra blItrafikken.
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leder

Ja tiL
C02-fri
teknoLogi

Olje- og energiminister Einar

Sleensoæs vil gi C02-fri gass-

kraft investeringsstotte og fritak

fra el-avgift. Til sammen vil disse

tiLtakene utgjøre milliarder i sub

sidier.

Nar deler av miljobevegelsen gar

mot C02-fri teknologi, gir de i

praksis støtte til NatUrkraft og

Industri kraft Midt-Norges planer

om forurensende gasskraftverk -

uansett om motivet er aldri sa

edelt.

Skulle vi valgt pa øverste hylle,

ville vi nok prioritert a gi peng

ene til fornybar energi og energi-

effektivisering. Men nar Stor

tingsflertallet vil bygge gass-

kraftverk, er det åpenbart fornu

ftig å sørge for rensing. Altern

ativet er å øke de norske ut

slippene av klimagassen C02

med over 10 prosent.

C02-rensing representerer dess

uten en spennende teknologi

utvikLing. Man kan for eksempel

se for seg C02-frie kultkraftverk

basert pa denne teknologien. For

uansett hvordan vi vrir og vender

på det, vil det fortsatt bli brukt

en del kull i verden i arene frem

over.

Regjeringen har vår fulle støtte i

innsatsen for å unnga at foru

rensende gasskraft sender de

norske utslippene av klimagasser

til himmels. Samtidig er det

selvsagt at regjeringen må gi

samme vilkar til de som viL

bygge ut fornybar energi.

I fjor bI.e det satt
ny innsam[ingsre
kord for batterier

Det er innsamlet og gjenvunnet

flere miljøskadelige batterier enn

noen gang tidligere, og inn

samlingsnivaet er nær 100 pro

sent, melder Batteriretur AS. SeL

skapets dagLige leder Frode

Hagen sier i en pressemeLding at

myndighetenes intensjon om at

nesten aLle miLjøskadefige bat

terier skaL gjenvinnes og inn

samLes er oppfylt Han mener ar-

saken til at de har lykkes Ligger

hos de ansvarlige på mottaks

Den nevnte kraftLinjen skal ga fra Sjak til Vagamo.

og strekker seg over fire mil. Linjetraseen er god

kjent av både Norsk Vassdrag- og Energidirektorat

(NVE) og Opplandskraft, men Naturvernforbundet

og Samarbeidsrådet for Naturvernsaker har anket

avgjørelsen. Olje- og energidepartementet og Miljø

verndepartementet skal på ny befaring til omradet

13. februar.

— Vi vil at kraftledningen skal gå i bakken. og

liker darlig at befaringer foretas pa vinteren. Da kom

mer ikke dyregraver til syne, sier John Steine. Han

er leder for Naturvernforbundet i Oppland, og for
teller at de har prøvd iherdig a fa utsatt befaringen.

Steine tilføyer at luftledningen vil berøre et vill
reinsomrade, og at dersom Statnett far gjennom
sLag for ledningen bør den ga gjennom dalen i ste
det for fjellet.

— Vi har ogsa full støtte fra Norsk Institutt for
Naturforskning (NINA) på dette, sier Steine.

Trond Berg Larsen i Mi[jøverndepartementet sier
at de ikke rokker ved datoen 13. februar.

— Vi tror verken snø eller vind har stor be-

LU-konimijonen har foreslatt
et direktiv om innblanding av
biodrivstofi i vanlig diesel. For
slaget innebærer 2,5 prosent
tnnhlanding innen 2005 og 5

innen 2010. Utslippene
av klimagassen CO2 vil i så fall
bli redusert i jisvarende,

Stortinesrepresentant I ledi
Sorensen (SV) leverte torsdag 7.
februar et sakalt dokument 8—
forslag om bruk av biodrivstoff
i Norge. Bade diesel og bensin
må innen 2005 inneholde minst
2,5 prosent biodrivstoff, foreslar
Sorensen. Deretter skal andelen
okes til minst 5 prosent innen
2010. I tillegg ber stortmgs
representanten regje ringen om
a innfore et introduksjonspro
gram for a sikre tilgangen pa
biodri stofl.

— FOR FÅ FORSLAG
Det popper ikke akkurat opp

med lorslag som reduserer C02-
utslippcne. Derfor haper jeg alle
forslag ønskes velkommen.
Dette er verken dyrt eller urea
listisk, sier Sorensen.

Norsk Bioencrgtforening har
overfor Borge Brende foreslatt at
regjeringen stiller tilsvarende
krav i sin klimamelding.

— Ingenting hadde vært
bedre enn om regjeringen fore
slo dette, men det er ingen sig
naler som tyder pa at det er sik
kert, sier Sorensen.

490 000 TONN CO2
Vegtrafikken står for 17 prosent
av de norskeC02-utslippene.
Ved 5 prosent innblanding av
biodrivstofl, vil utslippene bli
redusert med 400 000 tonn. Det
tilsvarer i prosent av de norske

khmagass-utslippene.
— Vi mi ta i bruk alle virke

midler Dersom vi bare skal
snakke i megi—gasskrafi—termnin—
ologi er (fet veldig mange tiltak
vi hopper over.

1ti’o r[o ikke sette om øl et
høyere rnn .5 prosent i 201 0

Fordi det er den realistis
ke mengden a fa produsert. Jeg
tror i° ikke at dette er den en
delige løsningen. Dette er en
overgangsløsnmg til vi får et
større gennombrucld pa hydro
gen og b re nselsceller.

FRITATT FOR AVGIFTER
Biodiesel er fritatt fdr avgifter og
prisen er derfor om lag den sam
me som ordinært drivstoff.

I dag er det bare 1-lydro Te
xaco som selger biodrivstoff ved
noen av sine slasjoner i Norge.
Der er det både mulig a kjøpe
diesel blandet med hiodrivstoff,
eller 100 prosent fornybar die
sel. De aller fleste nye diesel-
motorer kan gå pa biodiesel. I
eldre motorer ma soni regel
drivstofislanger og tetningsting
er byttes ut.

KAN BRUKE RISIKOAVFALL
Biodiesel produseres stort sett
fra planteolje. Rapsolje er mest
brukt, men ogsa rvps, lin, soya,
mais og solsikke kan brukes.
Bade raps og ryps dyrkes til
dette formalet i Norge. I tillegg
kan man bruke olje fra blant
annet niatavfall og slakteavfall.

— Risikoavfall fra slakteriene
kan bli veldig nyttig i denne
sammenhengen. Jeg tror det er
riktig å ta noe av det hiologiske
materialet ut av næringskjeden
og inn i energikjeden, sier So
rensen.

I bensmnmotorer er ogsa al
koholer et altern,iti Fn vanlig

bensinmotor kan I iore med inn
til 15 prosent etanol innblandet.
Borregaard produserer arlig 20

NAF positive
Norges Automobil-Forbund er
positivt innstilt til forslag som
kan redusere utslippene fra bil-
trafikken.

Som organisasjon har vi
gatt inn for alle slike tiltak, sier
konsulent karstein Farstad i
Norges Automohil-Forbund
(NAF). 1-lan tnener det er van
skelig å gi mer detaljerte
kommentarer til el forslig han

millioner liter etanol fra trevir
ke, som bl.int annet brukes til
drivstoff i busser i Stockholm.

enna ikke har sett.
NAF har ovenfor regjeringen
gått tnn for en omlegging av da
gens bilavgif ter fra volum og ef
fekt, til C02-utslipp pr kilo
meter.

— Den nye teknologien som
n.i er i (erd med a komme pa
plass ma bli prismessig iilenge
lig for norske forbrukere. sier
han.

Nær 100 prosent retur for batterier
stasjonene rundt om i Landet.

Det ble i fjor innsamlet 14

623 tonn blybatterier, og det er

200 tonn mer enn for to ar siden.

I tillegg ble det samlet inn 117

tonn nikkeL/cadiumbatterier.

Hovedarsaken til at det er sa

viktig at alle batterier bLir inn-

samlet og gjenvunnet er at de

innehoLder mange miljøgifter.

Gjør biLtrafikken grønnere
EU vil kreve innblanding av biodrivstoff i vanlig diesel for å redusere

uts[ippene av klimagasser. SV vil, ha lignende krav i Norge.

Grønt nummër for søppeLspørsmåL
70 prosent av befolkningen nå gjøre noe med dette.

mener iføLge en fersk MMI- — En nettbasertav(allsvei

undersøkelse at det er viktig viser og et grønt nummer for

a kiLdesortere avfaLl. Samtidig avfaLLssporsmaL er bLant de

viser det seg 52 prosent ikke nye informasjonstiltakene som

vet hva som skjer med sopLa er pa trappene, sier informa

som bLir sortert. Det nasjona- sjonsleder Andreas Wulff i

le returselskapet Loop ønsker Loop i en pressemeLding.

Får ikke utsatt befaring
Naturvernforbundet i OppI.and vil, ha utsatt befaringen i for
bindelse med den pl,an[agte kraftl,edningen i øvre Otta.
Men Miljøverndepartementet ønsker saken avgjort kjapt.

Naturvernforbundet vil ha befaring I øvra Otta pa sommer

stid. (Foto: Audun Garbergi

Vegtrafikken star for 17 prosent av de norskeC02-utslippene. ved 5 prosent inn

blanding av biodrivstoff, vil utslippene bli redusert med 490 000 tonn.

tydning under befaringen, og er interessert i å fa av

gjort denne saken så snart som mulig, sier Larsen

til Natur & milfø Bulletin.

notiser AUDUN GARBERG
Natur & Mitjo BuLiemin
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Norge fikk sine første små gir
brenningsmiegg pa begynnelsen
00—tallet, men de er ni avviklet.
I dag er 18 forbrenningsanlegg
i drift og cirka 10 nye er under
planlegging. Flere steder møter
etableringsselskapene mot stand
fordi innby ggerne frykter helse—
konsekvensene bade for de pa
innsiden og utsiden av anlegget.
En rapport om avfallsforbren—
ning og helse utgitt av Green
peace i fjor høst, viser til studi
er hvor man har funnet uvanlig
høye nivaer av dioksiner og lik—
nencle stof ler i kroppsvevet på
de ansatte ved eldre forbren—
ningsanlegg.

— Eksponeringen er nesten
alltid sterkere for dem som job
ber pa et forbrenningsanlegg enn
for dem pa utsiden, sier SI erre

Langard. Han er lege i yrkes
medisin pa Rikshospitalet. Men
Langard vil ikke ta en forsk
ningsrapport fra Greenpeace se—
nøst.

Interesseorganisasj oner
ma aldri gjøre forskning selv.
Resultatene vil ikke bli tatt ser—
iOst av forskere, papeker han.

Lan gard mener i nt eresse—
organisas j oner vil være tjent
med å sette bort forskning til

fagmiljoer som er kjent for a avgi
palitelige resultater.

NORDISK SAMARBEID
1-lan mener arsaken til at det

ikke er forsket pa helsekonse
kvenseneav.i jobbe pa for—
brennings-anlegg i Norge er at
så få arbeider i forbrenmngs-an—
legg. I tillegg kan eksponeringen
de blir utsatt forvære svært lor—
skjelhg.

Langard mene r man bor

samarbeide med nordiske land
om en slik undersøkelse.

A få mange nok deltakere
i en undersøkelse, slik at en kan
trekke gyldige konklusjoner, er
ogsi et problem. Det er dessu
ten gjort fa undersøkelser en kan
sammenligne med, sier han.

Teknologi og lokale tilpas—
finger vil ogsa være forskjellig
pa de ulike forbrennings—
anleggene.

Potensielle sykdommer
Snill oppstar pi grunn av jobber,
eller hos dem som bor ved for—
bre nmn gsanlegg vil bruke lang
tif pa å utvikle seg. Vi snakker
her om et t icisperspekt iv på 20
år, poengterer Langård.

VERST FOR DE ANSA1TE
Sto rb rit an nia, Italia og I i nland
har lang erfaring med avfal lsfor—
brenning og i noen studier er det
pavist okt hyppighet av kronis—
ke lunge—sykmfcmlmer og enkel
te krelt former hos befolkningen
i næromradene, men ingen stud
ier kan tilskrive slike okninger
til pavirkning fra lt)rbrennings—
anlegg. Langard vil ikke hevde
at det er farligere å 0

orbrenningsanlegg enn and re
arbeidsplasser.

Ikke dersom en tar for
holdsregler og bruker verne—
utstyr, sier han.

fakta

• Rapporten Greenpeace har

lagt fram gjennomgar uavhen

gige studier fra andre Land, sær

Lig Storbritannia, Italia og USA.

• Det er pavist overhyppighet

av sykdommer som lunge-,

lever, strupe- og magekreft. I

tillegg er det funnet andedretts

problemer og hjertesykdommer

hos befoLkning nær avfa[Lsfor

brenningsanlegg.

• Forskningen hevder at bade

gamle og moderne forbren

ningsanlegg, forer til utslipp av

tungmetaLLer og dioksiner som

forurenser bade jorden og ve

getasjonen i næromradet.

• I Finland har man påvist økt

kvikksølvinnhoLd i håret pa be

boerne i næromrader rundt

forbrenningsovnene.

• Andre studier har påvist uvan

lig høye nivaer av dioksiner og

liknende stoffer i kroppsvevet

pa ansatte ved eldre forbren

ningsanlegg.

I Sem-erklæringen slår de tre re

gjeringspartiene fast at de vil øke

bevilgningene til fornybar ener
gi og stimulere utbygging av
vannbaren varme.

Forbrenning av olje, kull og
annen lossil energi star for en
betydelig del av norske klima
gassutslipp. Norsk Bioenengifor
ening (Nobio) har gått gjennom
hvilke utslipp man kan Ijerne
ved a ga over til bioenergi.
Regnestykket viser at 4.05 milli
oner tonn kan kuttes, noe som
tilsvarer 8,2 prosent av klima
gassutslippene. Halvparten av
dette kan ejøres i industrien,
mens den andre halvparten for
deler seg mellom tjenesteyting,
private husholdninger og pri
mærnæringene.

— Hvis du bytter ut oljefy
ren din med bioenergi, blir pri
sen på brenselet svært mye la
vere, sier Silje Schei Tveidal,
daglig leder i Nobio. økonomi
en vil variere i forhold til hvor
store anleggene er, men ilolge
Tveidal vil det i svært mange til
feller være lønnsomt å ga over
fra fossil til fornybar energi.

FRYKTER EL-VEKST
Overfor miljovernminister Børge
Brencfe har Nobio har presentert
en liste med forslag til regje
ringens kommende khmamel
ding. Regjeringen bør ifølge
Nohio fjerne 30 prosent av den

bare forbyr fyring med olje og
andre fossile kilder vil vi få. en
kraftig vekst i el-lorbruket, for
klarer Tveidal,

I tillegg vil foreningen ha til—
skudd til lornybar energi i en
tidsbegrenset periode.

REDUSERTE UTSLIPP
— lIer har man C02-fri tekno
logi tilgjengelig pa markedet.
Den hør fa samme rammevilkar
som C02-fri gasskraft - noe som
ogsa står i Sern-erklæringen. Da
vil man Oppna reduserte utslipp.
1-Ivis man går inn med en tids-

begrenset tilskuddsorclning, il

man få fart i markedet og
komme over dagens barnerer,

sier Tveitdal. lIun viser til at et

flertall pa Stortinget tidligere har

gått inn for at tfet lages en plan
for å fase ut oljelyring, samtidig

som bioenergi og varrnepurnper

fases inn.

Treforedlingsindustri

Kraftkrevende industri

Annen industri

Primærnæringer

TONE MIKALSEN
Natur & Mitjo Bulletin

avfaLLsforbrenning og heLse med bioenergi
l.okal.mil.jø er motstanden stor. Lege Sverre Langård ønsker nordisk av kl.imagasser kuttes med 8 prosent. Regjeringen bør innføre
forskningsprosjekt på hetsekonsekvensene av forbrenningsan[egg. en støtteordning, mener Norsk Bioenergiforening, og viser til.

Sem-erkl.æringen.

AUDUN GARBERG
Natur & Miljø Bulletin

L
Sverre Langard, lege I yrkesmetltstn pa

RikshospItalet, vil ikke ta en forsknings

rapport fra Greenpeace om helseikader

fra forbrenningsanlegg seriøst. Han øn

sker likevel et felles nordisk forsknings

proslekt om temaet velkommen. (Foto:

Tone Mikalsen)

fossile oppvarmmgen innen

2005 og 80 prosent innen 2012.
— Malet ma være å konver

tere til lomny bar energi. Hvis vi

Landets største videregaende skole. Sogn i Oslo. har erstattet oljelyring med bioenergi.
Dermed har de kuttet C02-utslippene med 2500 tonn. (Foto: Boenergi AS)

Aspian Viak --++

Sira.Kvina Trondheim»’Havn Rådhustorget5,

— ++

kraftselskap Pir-Se,,trt, 7005 Trondheim Postboks 24,1300 Sandvika

Telefon: 67525200 Fax: 67525299
. http://www.asplanviak.no

C02-utsLipp fra oppvarming

med fossiL energi i 1999

428.000

491.000

1.603.000

146.000

Tjenesteyting 1.035.000

Private hushoLdninger 949.000

Sum (8,2 % av klimagassutslippene) 4.652.000

Kilde Nobio Statistisk Sentralbyra
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Det norske fdlk dromnier stadig
om flere og større hytter. Men
stikkordene for hyttchvet er ikke
lenger bare stillhet, nokternhet
og naturopplevelse, ifølge en
rapport fra Norsk institutt for
riaturforskning (NINA). Utvik
lingen det siste tiaret viser en
klar tendens i retning av mer
komfort, større hytter og ønske
øifl å gjøre om hytta til bolig.

Tomtesalg og hyt t ebygging er

i tillegg blitt et viktig okonomisk
ben stå på i distriktene. 20.000
nye hytter er planlagt i 1-ledmark
og Oppland i de nærmeste arme.
6500 i Agder-fylkene. Telemark
ligger ikke tilbake, og bare i Vinje
kommune er det planlagt 2000
nye hytter. l:ra før av har vi ovr
lag 350 000 hytter lier i landet.

Årets utgave av miljorapporten
Jordens Tilstand (State of the
Vvorld) fra \Vorldwatch Institute
fokuserer pa tiaret etter topp

møtet i Rio de janeiro og tar opp
sentrale emner for arets miljø—
toppmøte i Johanneshurg.

— Vi må gå til krig mot dar
ligere miljø og menneskelig lide
lse. En krig som er like aggres
siv og velfinansiert som krigen
mot terronsme, sa Gary Girdner
i Worldwitch under lansetingen
av rapporten i Washington.

MÅ HEVE NIVÅET
— I Johannesburg m, vi lage
plan som setter de retoriske for—

Disi ri kiskommunene setter pris
pa aktiviteten og kommuneled—
elsen tar stort sett i mot med apne

armer. Det ejør ikke nødvendigvis
generalsekretærJan Thornpsoii i
den Norske Turistforening.

VANSKELIG Å DIKTERE
Det samlede omfdnget og lo

kaliseringen av hyttefelter er det
mest betenkelige ved dagens
politikk. De siste restene av kva
lifisert villmark blir stykket opp
og forsvinner, sier han.

Thompson mener det har be
ienkelie ressursmessige sider nar
hyttene far en slik standard at de
blir bolig nummer to.rske I lan

pliktelsene ut i livet, sier med—
forfatter Hilary F French.

— Internasjonalt miljosam—
arbeid har sakket akterut i for
hold til internasjonale økono
miske regler, som er utviklet i
Verdens Handelsorganisasj oil.
En av oppgavene i Johannesburg
er å starte arbeidet med å sette
iniljoregler for den glohale øko
nomien, sier Preneh.

Dagens miljøavtaler har flere
svakheter, blant annet har flere
av dem — deriblant Kyoto—avta—
len — enna ikke formelt tradt i
kraft.

— johinnesburg—motet bor
derfor være en docllinje for myn

etterlyser en storre grad av nok—
ternhet og en mer helhetlig
planlegging med deltagelse fra
dem som taler naturens sak.

— Jeg tror vi ville hatt godt
a at orianisasjoner som Natur
vern forbundet og Turist foren
ingen var med i planleggingen,
sier han.

Hyttelolket legger igjen mye
penger. Tall fra NI NAs rapport
viser hvor viktig hyti ebyggtng
og hytteturisme er for øko
nomien i norske kommuner. Til
sammen er det om lag 14 milli
oner overnattinger pa norske
hytter hvert ar. Det er nesten pa
niva med antall hotellover—
nattinger. De arlige avgiftene for
gjennomsnittshytteieren i for
bindelse med drift av hytta antas

dighetene til a ratifisere a talene
slik at de trer i kraft.

SVAKE FORPLIKTELSER
Hun vier ogsa til at flere av
miljøavtalene har svake forplikt
elser og mangel pa penger. En
indikator er at FNs miljøprog
ram (UNEP) sliter med a opp
rettholde sitt arlige budsjett på
100 millioner dollar - om lag
900 millioner norske kroner. Til
sammenligning rader det norske
Miljøverndepartementet over
2,9 milliarder kroner.

a ligge pa 20-40.000 kroner.
Hvor mye penger som legges
igjen lokalt varierer sterkt og er
vanskelig a tallfeste.

— INGEN SETTER FOTEN NED
I ene ralsekretar Tore Ki Ilingland
i Natorverniorbundet mener
norsk fiyttebygging er et ek
sempel pa hvor galt det gar nar
hver enkelt kommune skal be
stemme over seg og sitt. De store
økonomiske interessene gjør at
ingen tør å sette foten ned.

Nar naturforvaltningen
clelegeres til kommunene nia det
ga slik. Det er alltid vanskelig i

ta upopulære avgjørelser lokalt.
Derfor ma vi få en sterkere na
sjonal og helhetlig styring av
norsk hyttebygging, sier han.

Rapporten retter ogsa søke
lyset mot tremsknttene etter Rio-
toppmøtet, blant annet har ;n—
dutrilanclene stanset produk
sjonen av o:on-nedbrytende
KPK og redusert antall dødsfall
som følge av lungebetennelse,
tuberkulose og diarl. Dessuten
arbeider stadig flere aktivt med
de globale problemene gjennom
frivillige organisasjoner. Til møt
et i Johannesburg ventes 80.000
aktivister fra hele verden, hvor
av 60.000 er ventet til miljø- og
solidaritetsorganisasjonenes
parallelle konferanse.

Den norske utgaven av Jord
ens Tilstand utgis 11. febmar.

Tiden er ikke moden for vi
dere utbygging av kraftslosende
industri med tilhorende kraft—
linjer. Bedriften bor i det minste

ta kostnaden med å legge led

ningen i jordkahel, sier Kirsti

Mor Oterhals i Naturvern for

bundet i More og Romsdal.

1-lun papeker at Statsnetts

planlagte kraftlinj e mellom Aura

og Istad vil tore til inngrep både
i kulturlandskap og i vernet. na—
tur, og truer i tillegg det hiolo—

giske rnangiolclei. Oterhals men
er at planene gir grunn til å
etterlyse mer realistiske kraft-
prognoser, særlig pa bakgrunn
ax okt satsning pa energisparing.

— Vi ser en fare i at prog
noser Ira Istad Kraft er preget
av at selskapet har egeninteresse
av høyt forbruk. Slikt medfører
økte inntekter for dem. papiker
Oterhals.

MINDRE SYNLIG
Naturvernforbundet kommer i
den videre prosessen til a skaffe
kraftprognoser der energietfekt
ivisering er inkludert.

— En fullgod sarnfunnsmes
sig analyse krever edsetting av
naturen. Og at en vurderer
miljokostnadene av ulike trase
alternativ, både som luftlinje og
som kabel, fortsetter hun.

Oterhals gjør oppmerksom
pa at en kraftledning pa 132

kilovolt er mindre synlig i na

turen enn en kraftlrnje pa 300

kilovolt. Hun mener at en min
dre linje er mer Ileksibel og
muliggjor mdjovennlige lo—

nnger. 132 kV-linje tilpasser seg

terrenget bedre enn en stor linje.
Vedlikeholdsutgiltene er lavere

for en 132 kV-linje ijordkabel.
I tillegg er den mer robust enn
en 300 kV-linje.

— Standard kilometerpris for
jordkabling er bare brøkdelen
av kabling for en 300 kV-luft-
linje. En ny oppgradert 132 kV
linje i eggrøften fra Oksenda—

len til Istad vil fjerne skadevirk

ningen pa naturen innefor en
overkommelig pris, forteller

Oterhals.

MER FLEKSIBEL
— Dersom den absolutt skal
byggest som luftlinje, kan den
mindre linjen vise seg a være
mer robust overfor endringer
enn den store. Mindre kraft-
behov enn prognosen tilsier vil
glore etableringen av 132-kV
mer lonnsoint, blant annet fordi
i nvesteningskostnadene blir lav
ere, sier Oterhals.

Naturvernforbundet tror at

behovet for en 300 kV-linje er
knyttet til planer om ilandloring
a’ gass i omradet.

ORMEN LANGE
— Dersom Ormen Lange blir
ilandfort andre steder, er det
ikke framlagt klare argumenter
for en slik linje mellom Aura og
Istad, sier hun.

Hvis planene for en 300 kV
lultlinje likevel skal gjennom
førest bør den legges utenom

konfliktomradene, skriver Not
urvernforbundet i Møre og
Romsdal i en horingsuttalelse.

KRAFTIGE EKSTRAKOSTNADER
— Å legge jordkabel fremfor

lufiledning medfører ekstra kost
nader i millionklassen, sier Irene
Meldal i Statnett.

Hun forteller at en 132 kV
jordkabel vil koste 3-5 millioner
kroner per kilometer, mens en

luftledning på samme spen
ningsniva halverer kostnadene.
Meldal OIl øyer at det er van
skelig å beregne eksakte kost
nader, blant annet på grunn av
ulikt terreng og veiforbindelse
til omradene.

— Det er mange argumenter
for at Statnett normalt velger
lultledning fremfor jordkabel.
Bortsett fra at det er et penge
spørsmål, er det andre viktige

momenter, som for eksempel
vedlikehold, sier hun.

Et kabelanlegg er svært sar
bort for feil.

— Det tar lang tid å finne
feilsted og reparere. Ogsim nar en
legger jorclkabel er en nødt til i

foreta inngrep i naturen. Å grave
grofter i en myr, kan føre til at
myra blir drenert og dermed
ødelagt, sier Meldal.

Titusenvis av
hytter på -trappene
Hyttebygg ing er så



NATUR & MIU0 BULLETIN NR. 3 I 2002 NATUR & MIUØ BULLETIN NR. 3 I 2002

Nylig la Norsk instit Litt for
naturlorskning (NINA) fram
rapporten “Frykten for ulven’.
Prosjektleder John Linnel var p
forhånd bekymret for hvordan
rapporten ville bli brukt i media.

— Dette er et så betent tema
at vi fryktet det verste. I ettertid
m jeg si at jeg er imponert over
norsk presses edruelighet i den
ne saken. Det er ikke tvil om at
det er mye i rapporten som både
kunne h1ses opp og niisbrukes,
sier han.

Linnel tror det er flere årsa
ker til at rapporten ikke har pis—
ket opp mediabiklet rundt vårt
mest omtalte rovdyr ytterligere.

Mindre bruk av blyholdig ben
sin gir resultater. På Sørlandet er
hlyfc)nirensningL’n redusert med
90 prosent siden 1977, melder
Statens forurensningstilsyn
(SF1). De positive resultatene
kommer fram i rapporten
“Atmoslæriske nedfall av tung
metaller i Norge”. Rapporten tar
seg også for seg ni andre mc
taller, men her er endringene av
mindre miljømessig betydning.
l-Iovedgrunncn til bedringen er
mindre bruk av blyholdig ben
sin i Europa.

MER NYANSERT BILDE
Folk er nok blitt mer vant til

ulv, og det man blir vant til god
tar man. Mediabildet er i tillegg
ikke så opphetet som for et r
siden.

Linnel mener ulvedebatten i

Norge har vært farget av en ut
preget “svart-hvit-tenkning”, og
at også dette er i ferd med å
endre seg.

— Rapporten viser at virke
ligheten ikke er slik. Det finnes
eksempler pa at ulv er farlig.
men dette hører til unntakene
og skyldes som regel helt spes
ielle forhold. tragedien i Vest—
Torpa, hvor en liten gutt ble

BLYHAGL
Forskerne finner igjen bly
forurensning i dyr og planter.
For a finne ut hvor mye hly som
til enhver tid blir transportert
gjennom luften maler SF1 bly
innholdet i etasjemose, en plan
te som ikke har noe utpreget
rotsystem og som følgelig får
næring gjennom nedbør.

Ifølge SFT er konsentra
sjonen av bly fra luftforurens
ning lav sammenlignet med
fdrurensning fra blyhagl. Blyhagl
blir imidlertid forbudt her i lan
det fra 2005.

Ettersom langtransportert
forurensning avtar er det etter
hvert den norske forurensning
en som er mest alvorlig for natur
og mennesker i Norge.

For stoffgruppen dioksiner

drept av hunder, er bare enda et
eksempel pa at det ikke er i na
turen de største farene finnes.
Det tror jeg nordmenn blir opp
merksomme pa i flere sammen-
henger og da forsvinner fiykten
gradvis, sier han.

INGEN ULVEDRAP I NORGE?
Forskerne har bare ftinnet et til
felle der et menneske “synes å
være drept av ulv’ i Norge. Hen
delsen der en seks år gammel
Jente ble drept i Sørum den 28.
september 1800 er bekreftet

er utslippene i Norge redusert
med 74 prosent i perioden
1990-2000. Den største reduk
sjonen har vært i perioden
1995-2000, hvor utshppene er
halvert. De positive tallene ma
likevel tas med en liten klype
gift, siden utslippene i hele pe
riocfen viser seg å ha vært høy
ere enn tidligere beregnet. Iføl
ge Statistisk Sentralbyrå er ut
slippenø for 1999 beregnet til
om lag 40 gram, det vil si dob
belt så mye som tidligere antatt.

INDUSTRIFORBEDRING
Årsaken til hedringen er først og
fremst lavere utslipp fra indu
strien, samt at et par store indu
stribedrifter er nedlagt. I tillegg
kommer mindre omfang av
halmbrenning og forbrenning av

gjennom kirkehoker og i Nor
ges første avis, Norske
lntelligenssedler. Men hvor sik
ker er denne dokumentasjonen?

Studier av kirkebøker er
komplisert arbeid for historikere,
og NINA har bare gått i enriom
det arbeidet historikere har gjort
i kirkebøker tidligere. Disse har
ikke lett spesielt etter hendelser
knyttet til ulv.

— Kunne hendelsen i Sørum
like godt ha vært en hund?

—Ja, vi kan ikke se bort fra
det, sier Linnel.

avfall, samt ut fasing av tilset—
ningsstoffer i bensin.

METALLER VERST
I dag er produksjon av metaller
den største kilden til dioksin
utslipp her i landet. Utslipp fra
vedfyring, skipsfart, treforedling
og sakalt ukontrollert forbren
ning er også viktig. 11990 var
utslippene fra malmproduk
sjonen i Syd-Varanger den vikt
igste kilden, og det årlige ut
slippet fra denne virksomheten
tilsvarte de totale utslippene vi
har i dag.

Den lille jervestammen i Sør-
Norge, som trolig teller rundt
50-(0 dyr, er under hardt press.
Nylig ble to nye jervetisper skutt
i Oppdal. jaktsuksessen betyr at
jervejakta avsluttes en maned
tidligere enn planlagt. Til sam
men fem tisper er skutt på li
senesjaktkvoten. I tillegg er det
skutt tre tisper ved skadefjelling
tidligere i fjor.

“Faglig uforsvarlig” og “uten
biologisk hakkekontakt”, mener
Rasmus Hansson i Verdens
Naturfond. I lan papeker at an
tall yng!endc’ tisper i fjor bare
var 11 og at jegerne derfor bar
skutt mesteparten av stammens
“kapital” i Sør—Norge.

Nå frykter han at Stolten
bc’rg-rc’gjerirge.ns vedtak om å

oppheve kjerneområdet kan bli
nadestøtet for stammen.

SE PÅ FJELLREVEN
— Jeg tror Miljøvc’rndepartc
mentet forstar poenget, men jeg
frykter at de ikke har kapasitet
til å gjøre noe med vedtaket, sier
han.

— Men er ikke jt’n’ebestanden
i kjcrneomrddet pa det nivdet som
Stortinget ønsker?

— Jo, det kan du godt si,
men det hjelper jo ikke det, når
de skyter halvparten hvert ar.
En liten hestand tåler ikke slikt,
bare se hva som har skjedd med
lellreven, Jeg tror vi kan få en
tilsvarende knekk hos Jerven.

CANADA “KAN” JERV
i lansson viser til forvaltningen
av jerv i Canada riar han illu—
strerer hvordan arten burde vært
ivaret att.

— Jervc’n formerer seg svært
sent. I Canada heskatter man der
for bare om lag 10 prosent i aret.
Der har man gode bestander av
jerv. I Norge, hvor artens framtid
uansett forvaltning er svært usik
ker, skyter vi 40 prosent. Det kan
jo ikke ga bra, sier han.

NY MODELL 1. APRIL
Miljøvcrndepartementet ar
beider n med en ny forvalt—
ningsmodc’ll for jerv Denne skal
være klar 1. april.

Statssekretær Andre Støylen
er vag pa sporsmalet om opp
heving av kjerneomradet.

— Det høye uttaket av jerv i
forrige sesong kan gi grunn til
å spørre om jc’rvestammc’n opp
fyller de målene som er satt for
kferneområdet.Vi forholder oss
likevel til at den forrige regjer
ingen besluttet a oppheve
kjernc’omridet, og at Stortinget
er orientert om dette, sier han.

— “vi er optimistc’r pa jerv—
ens vegne, men jeg frykter at
Stortinget ikke har tatt poenget

i denne saken, sier Harisson.

Imponert over pressen
Ulveforsker John Linnel. fryktet hvordan rapporten “Frykten for u[ven”

skuLle bli mottatt. Han mener dessuten at Norges eneste “u[vedrap”

kan være begått av en hund.

JENS P. TOLDNÆS
Natur & Mitjo Bulietin

Råkjør mot jerv i sør

HyggeLige taLL fra SFT
Utslipp av tungmeta[ler og dioksiner går ned i Norge. Probl.emet er imidl.ertid ikke
l.øst og vi kan ikke l.enger bare skyl.de på andre l.and.

Med dagens potttikk kan ierven Sør-Norge bLi utryddet, mener Rasmus Hansson (Foto Tom Schandy/NN/ Samfoto)

Mi[jøverndepartementet vars[er ny forval.tning av jerven Rasmus

Hansson i WWF frykter at jervebestanden snart får en

“fjeLirev-knekk”.

JENS P. TOLDNÆS
Natur & Mitjo Buttelirt

Annonser i Natur

og MiLjø BuLLetin,

tLf.: 62 94 10 30 JENS P. TOLDNÆS
Natur & Mitjo Bultetin

Sør-Trøndelag
Fylkeskommune

18 19
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En meningsmaling \‘iser at ener—
giplanene til president (reorge
W Bush og hans regjermg ikke
har støtte blant flertallet i lolket.
Presidentens enerijilovgivning
giir inn for oljebori ng i fredede
omrade r og at (fet skal bygges
[le re lKuflfyrte kraltve rk.

Bush har sagt at han ønske i

a minske avhenijigheten av olje
fra Midtost en. USA iOiO 1W re r
bO prosent av sitt olje[orlruk,
en oppgang fra 47 pro-erit for ti

ar siden.

71 PROSENT IMOT
Menmgsnialingen tro Mellnini
Group, som er tilknyttet Det de
mokratiske port et, viser at 71
prosent av de surte ikke kjø
per presidentens argumenter.
Bare en av le in svarer at økt
produksjon er den beste maten
ii løse landets energiprollemer.
Rundt 19 prosent Iflener at ut
vinnin av mer olje og gass i

USA vil øke energiforsyningen,

Dette gar fram av en vitenskap
elig undersøkelse som er offent
liggjort i magosinet Seience,

Signy Island ligger mellom
(lei kildd’ WeddeIlhi et og det
noe vannere Seot iahavet, om lag
midtveis mellom Filklarids
øyefle og Ntessor Peak pa det an—
tai ktiske fastlandet.

mens 2 prosent støiter tinken
om il importere mer olje fra olje—
produsereiide allierte.

Ru udt fl 3 prosent avvise r
ogsa Busli’ pastancf om at a bore
i Det arkt ske vilt reen, atet i

Alaska vil bedre (len nasjonale
sikkerheten og skape flere ar
beidspliissei. Nesten bok p1irten
- 47 - gar sterkt imot”
boring i .irkt iske onirader, som—
menligmt med 31 proenL som
er lor og 20 prosent som er
sterkt for” boring.

Pa sporsmal oiii oljebi in ng \ il
skape flere irbeidspliisscr, svarer
fifi prosent at utvikling av ilter—
nath energi vil skape mer arbeid.
Bare ib prosent tror boring i il
treservatet vil skape Ilere ar
beidsplasser enn investeringer i

en reinere og lornybar energi.
Stikk i strid med hva enkel

te t,ilsnienn innen fagbecgelsen

frosset har minket med o er fire
uker, og det forarsaker hurtige
forandringer i de okologiske
systemene i innsjoe ne, il olge
studiene som er foretatt av bro—
iske og ciin.idiske forskere. Det
varmere annet har gjort at vin—
net og seduinentene i innjoene

bar uttalt om boring i viltreser—
vaiet, sier () proseli av (le som
er medlemmer i fagbevegelsen
at (le er mer enige i budskapet
001 alternativ ene rgiteknologi
enn regjefingens argumenter for
boring.

FAGBEVEGELSEN SPLITTET
l:iigbevegelsen i USA er splittet
i synet pa oljehoring i reservatet.
ir,insportarbe:derne er enige
med regjeringen og støt ter bor
ing, mens I orbun (le TIC av stal
irbeicfere og folk innen ervice—

n,uringne har sluttet seg til mil
jovemerne

Represintiintenes hus vedtok
illerecfe i august Bush’ forslag til
en ny energilov sent tillater ut—
vilming i reservatet. Men loven
mi godkjennes av Senatet der
balansen mellom.rcpublikanere
og demokrater er barhn. Med
arbeidere i I<ongressen tror
Senatet vil ta still:ng til loven i
midten iv februar

Plastposefritt Dhaka

I Dhaka er det forbudt med
ptastposer. Millioner av for
brukere ma bære hjem varene
sine i vesker av nedbrytbare
stoffer som jute, bomull etter
papir.

Forandringen kom etter at en ny
regjering ble innsatt i januar.
IføLge informerte kilder kan for
budet innen mars bli utvidet til

resten av BangLadesh. Lovtor-sla
get om dette skal ogsa inneholde
strafferammer for a forurense
miljøet med bruk av polyetyLen,
et syntetisk stoff som brukes i

plastposer, matemballasje og
andre innpakninger. Hete Bang
Ladesh er blitt et offer for poly
etyLen, iføLge minister for miljø
og skogbruk, Shahjahan Siraj.
Han viser tiL at den en gang sa
mektige elva Buriganga, som
renner gjennom Dhaka, ikke
lenger er seilbar og er blitt for-
giftet fordi det er dumpet milli
oner av pLastposer gjennom
arenes løp.

I Dhaka medfører fortetning
er av soppeL og p[astposer en
arLig utgitt pa rundt 182 millio
ner kroner, som for det meste gar
til reparasjon av skadde veier og

behandling av sykdom, ifølge ek

sperter.
Bruken av pLastposer begyn

te i Bangladesh tidlig pa 1980-

tallet. De ble en suksess, ikke

bare fordi forretningene ga dem

gratis ved varekjop, men ogsa

fordi de var lette og vanntette.

Den økende popuLariteten

kan iLlustreres med at det i 1983

bare var to fabrikker i Dhaka som

fra mstilte slike poser. I dag er det

rundt 800 fabrikker som lager

embaLlasje i plast og polyetyLen

i BangLadesh, de fleste av dem i

og utenfor Dhaka.
Bare i Dhaka medfører for-tet

ninger av soppel og pLastposer

en arLig utgift pa rundt 182 milli

oner kroner, som for det meste

gar til reparasjon av skadde veier

og behandLing av sykdom, ifølge

eksperter. (IPSI

Det vekket internasjonal oppsikt
cio regjeringen giorde det midler—
tidige forbudet om uttak, tran
sport og salg av mahogni i
Amazonas pemnianent, Norges

miljovernminsmer Borge Brende
giatule rte brasilianeme urniddel
bort men mi kan det være
grunn til å trekke gratulasjonen
tilbake. Reguleringen tilsier at
man kan ta ut tømmer dersom
man har begynt arbeidet med a
få hogsten m:ljogodkjent, det nl
si sertifisert.

— Problemet er bare at
reguleringen ikke sier hva slags
sertifisering. Da kan det jo bety
hva som helst. At sertifisering
en kan ta tid er en ting, rnèn det
er jo ikke sikkert at bedriftene
ville oppna seriifisering selv om
de har satt i gang prosessen, sier

Jan fhcirnuis Odegard Regn
skogs- fondet.

TABBE
Det uklare vedtaket kan altsa

apne for ruisering av regnskogen.
Myndighetene har nå innsett at

reguleringen var en tabbe, og
jobber ifølge Regnskogsfondet
iherdig for å annullere (len.

— Ingen vet imidlertid hva
alternativet blir, for tommer-lob
byen presser mniljomyndmghetene
for fullt. De hevder de gar kon
kurs ved strengere regler.

SKULLE FREMME SKOGDRIFT
I fjor satte llrasils miljøvern
(lirektorat ned en kommisjon for
å Irenime buerekraftig skogdrift
i Ama:onas. Der deltok privat
personer, næringsliv og miljø
organisasjoner. I oktober i fjor
fremmet myndighetene et tor
slag om 0 avhyrakratisere skog-

forvaltningen, men ingen i

kommisjonen har fatt anledning
til å uttale seg om dette.

Dette er ifølge “Friends
of the Earth” i Brasil svært En—
tikkvercfig, sier Odegard.

Han tilfoyer at allerede i
1996 innførte kongressen i Bra
sil en lov som skulle regulere ut—

llrasils Miljoverncfirektorat. har
oppdaget ilere forsøk pa eksport
av mahogni etter at forbudet ble
innført. Flere stikkoperasjoner
er blitt gjennomført med poli
tiet, og ytterligere tusen kubikk
meter mahogni gjemt i contain
ere er blitt beslaglagt.

Dette er trevirke som myn
dighetene mistenkur ble ulovlig
tatt ut av incfianske omrader.
Illegal mahogni eksporteres ofte
med lalske dokumenter der det

taket av mahogni. Den ble imid
lertid ikke handhevet. Og hog
sten som da var ulovlig, fortsat
te ufortrødent. Nå har Brasils re
jrjermg fatt USA til å forby im
port av usertifisert mahogni fra
Brasil til USA.

utgis for å være en annen tre-

sort.
Myndighetene har problemer

med a kontrollere de store
mengcfene mahogni som alle
rede er beslaglagt. En tidlig og
kraftig regntid, kombinert mccl
manglende ‘.akthold, øker faren
for at de over 20 000 kubikk
metrene med mahogni som
niyndighetene har beslaglagt
smugles ut pa elvenc.

FLertaLL mot energi-
Loven tiL Bush
WASHINGTON: flertallet av innbyggerne i USA fore

trekker å sikre nok energi ved økt effektivisering og

utvikling av a[ternative energikil.der.

Mahognivern kan rasere

DANIELLE KNIGHt
iPs

regnskogen

I desember kunngjorde Brasits regjering at de hadde innført vern av

mahogni i regnskogen, men vedtaket kan tvert imot rasere skogen.

Varmere innsjøer i Antarktis
Vintertemperaturene i innsjøene på Signy Isl.and har økt
opptil. 1,3 grader Cel.sius mellom 1980 og 1995.

Tiden innsjoene pa øya er til— har absorbert mer sol—energi,
som ellers hadde blitt reflektert
av isen.

Dermed
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kalenderen

13. - 15. FEBRUAR
Nordisk miljø- og helse-

konferanse i Oslo. Mer infor

masjon: www.fmh.no

12. MARS
Bærekraftig utvikling ti ar etter

Rio.
Sted: Universitetet i Oslo,

Arr: Senter for utvikling og

mi[jo.

Tif: 22 85 89 00

20.- 21. MARS

Nordsjokonferansen.

Sted: Bergen.

Arr: Miljovernclepartementet.
TIf: 22 24 58 03

3. APRIL
Startkurs i miljoarbeid for rei

selivsnæringen.

Sted: Trondheim

Arr: Grip.

TIf: 22 97 98 00

26. AUGUST -

4. SEPTEMBER
Miljotoppmotet Rio-40.

Sted: Johannesburg

www.johannesburgsumit.org

re ci ci h sj 0 fl

Siden starten i 19B1- har B50
skoler og tu-envis av norske ele
ver deltatt i prosjektet Netiverk
for miljølære Etter en dalende
interesse pa nittitallet er skolene
igjen sulinie pa grønt pensum

Deltagerantallet stiger for
hvert år. Vi merker også en kraf
tig økning pa nei i side ro: vare.
Hver måned registrerer vi 100
000 leste sider, keieller Olaug
‘d.tti K\ .itn, ansvarlig for
Uni ersitetet i Bergen sin del av
prosjektet

Netiverk lor miljolære er et
samarbeid mellom skoler, for
valtning, fwskningsinstitusjoner
og frivillige organisasjoner. Nett—
verket skal være en rnøtepl:tss
hvor skolen bade kan hente ut
i nforni,isjon, og selv levere egen

ilornsasj on soi:i kan kontme
iellesskapet til nytte.

PAPIRLØST
Unde rvisilolgen Idregar ved at
elevene deltar aktivt i et eller
flere prosjekt. Fra a drukne i

ll3ii og innsendt materiale føre—

gr nærmest alt pa pc.
— Det har :urt et langt steg,

ikke molst f& lærerne. Na er det
bare noen få klasser som sender
inn besvarelser pa papir. sier
Kvarn.

liensikten med Nei tverk for
miljølære er å gi skolen sjansen
til å samarbeide med den loka—

le iniljovernlorvaltnmgen og
[orskningsi nst itusj orier o ni a
undersøke, bevare eller forbedre
miljøet i næromradet sitt

Malet er at elevene skal
kunne tre ting: De skal kunne gå

ut og fortelle noe om miljøet
rundt seg. De skal kunne gjøre
noe for miljøet og de skal forsta
at miljoverii ikke er noe man
bare overlater til eksperter. Jeg
er selv forker og sakalt ekspert.
og jeg vet derlor godt hvilke
begrensiiinger vi har, sier Kvam.

NY FORSKNING
Elever som deltar kan velge
mellom over 130 prosjekter lra

henholdsi is5vannprogramrnet,
By- og tel tstedsprogrimmet og
det nystartede Landprogr.immet.
Tradisjonelt har i annpro—
grammet alltid vært populært.
men l<vam har stor tro pa Land-
programmet. Ikke minst meite
inarkprosjektet.

— Vi ønsker a registrere hvor
det finnes meitemark. Det vet
nemlig ikke forskerne heller noe
s..t’ rlig om, og da er det ekstra
spennende sier hun.

Moro med meitemark

Det er stigende interesse for miljøl.ære i norsk skol.e. Vann er
mest popul.ært, men meitemark kryper innpå. Dette ve[kjente
dyret vet forskerne nemlig ikke så mye om.
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